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[Gade] 

er for meget uld i den. Men som verden ser ud, 
har jeg lært at væbne mig med revolutionær 
tålmodighed, og jeg tror faktisk, vi er tættere 
på at få indført afgifter på dette område, også 
adfærdsregulerende afgifter, end nogen sinde, 
og jeg tror faktisk, det kan ske ganske snart. 

Jeg takker i den forbindelse for, at vi snart 
får forhandlinger mellem regeringen og SF. 
Selv om vi synes, at vores egen dagsorden er 
den rigtige, og selv om jeg gerne ville have 
haft, at SF's forespørgsel i dag var afsluttet 
med, at vi sagde: Nu laver vi den afgift, så vil 
SF alligevel stemme for regeringens dagsor- 
densforslag -  med meget godt, men med for 
meget uld omkring afgifter. 

Men vi fortsætter kampen. 

(Kort bemærkning). 

Aage Brusgaard (FP): 
Lige kort til hr. Gade, som nævnte, at både 

V, K og Z ville løbe fra pesticidhandlingspla- 
nen. Jeg har faktisk været her hele dagen, og 
hverken V, K eller Z har nævnt, at vi ville løbe 
fra den plan. 

Og så en lille afslutningssalut til vores miljø- 
minister, som nævnte, at Fremskridtspartiet al- 
tid var imod miljøinitiativer i EU og miljøiniti- 
ativer her i Folketinget. Jeg sagde tværtimod, 
at vi ville være med til de begrænsninger, som 
de øvrige EU-lande kunne blive enige med 
Danmark om; ellers har vi det problem, at vi 
vedtager at forbyde bekæmpelsesmidler i Dan- 
mark, men så henter man dem syd for græn- 
sen. Så det passer altså ikke. 

Vi var modstandere af Unionen, men nu er 
vi i Unionen, og vi går ind for, at vi har samme 
regler på dette miljøområde som de øvrige 
EU-lande. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Afstemning 

Forslag om motiveret dagsorden nr. D 51 af 
Martin Glerup (S), Svend Aage Jensen (CD), 
Vibeke Grønbæk (RV) og Ole M. Nielsen 
(KRF) (se foran) 
vedtoges, idet 64 (S, SF, CD, RV og KRF) 
stemte for, 41 (KF, V og FP) imod. 

Hermed var følgende forslag bortfaldet: 
Forslag om motiveret dagsorden nr. D 50 af 

Gade (SF) (se foran). 

Hermed sluttede forespørgslen. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

15) Første behandling af beslutningsforslag nr. B 
79: 

Forslag til folketingsbeslutning om Danmarks 
ratifikation af  CSCE-konventionen af 15. de- 
cember 1992 om mægling og voldgift. 

Af udenrigsministeren (Niels Helveg Peter- 
sen). 

(Fremsat 16/3 94). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Forhandling 

Ritt Bjerregaard (S): 
I Socialdemokratiet kan vi støtte det frem- 

satte forslag. I en verden, der er fyldt med kon- 
flikter, med krige og truslen om flere, er det 
klart, at vi skal bruge alle de muligheder, der 
overhovedet eksisterer for at bilægge stridighe- 
derne. CSCE er en af mulighederne, og her har 
man altid lagt hovedvægten på det konfliktfo- 
rebyggende. 

Den konvention, som vi ratificerer her i dag, 
lægger netop op til en konkret udformning af 
en sådan international institution, nemlig en 
domstol med en nøje beskrevet struktur og be- 
føjelser og med placering i Genéve. 

Vi kan også tilslutte os den måde, Danmark 
skal bidrage finansielt på efter de sædvanlige 
CSCE-regler. Jeg kan ikke lade være med at 
komme med en enkelt lille tillægsbemærkning, 
fordi jeg netop som statsrevisor har besøgt FN 
og dér har kigget lidt på det styr -  eller mang- 
lende styr -  de har på økonomien. Her kan 
man godt være i tvivl, om artikel 13, sådan som 
den her er formuleret, er tilstrækkelig til at sik- 
re, at vi på dette område ikke bevæger os ud i 
det samme. 

Derfor vil jeg bede udenrigsministeren om i 
fremtidige forhandlinger om lignende ratifika- 
tioner at have et lidt mere skeptisk øje til de 
revisionsstrukturer, der opbygges. 

Agnete Laustsen (KF): 
Den konvention, som ministeren her frem- 

lægger til ratifikation, er allerede blevet vedta- 
get og åbnet for undertegnelse i CSCE's Råd 
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[Agnete Laustsen] 
den 15. december 1992. Vi er ligesom den tidli- 
gere ordfører naturligvis enige i, at langt den 
bedste måde at bilægge tvister på er ved frede- 
lige midler. 

Derfor kan vi fra konservativ side -  naturlig- 
vis, vil jeg næsten sige -  tilslutte os, at vi ratifi- 
cerer den konvention, som her er forelagt, 
hvorefter vi opretter en mæglings- og voldgifts- 
domstol, der kan bilægge tvister mellem 
CSCE-staterne. 

Hanne Severinsen (V): 
Denne folketingsbeslutning om, at vi skal 

ratificere en CSCE-konvention, vil vi naturlig- 
vis også fra Venstres side støtte. Det var den 
forrige regering, der undertegnede aftalen, og 
vi mener, det er meget vigtigt, at vi får forskel- 
lige instrumenter til at forebygge konflikter. 

Vi vil i den forbindelse gerne understrege, at 
det selvfølgelig er vigtigt, at vi så efterhånden 
finder frem til nogle internationale arbejdsde- 
linger med hensyn til, hvilke instrumenter vi 
skal bruge hvor, så der ikke bliver for megen 
trængsel. Men det er jeg helt klar over at 
Udenrigsministeriet også indstillet på at sikre. 

Birgitte Husmark (SF): 
På mit partis ordførers vegne skal jeg sige, at 

vi selvfølgelig også kan tilslutte os ratificerin- 
gen af denne konvention. Vi mener, at CSCE 
er en meget vigtig institution, specielt i det 
konfliktforebyggende arbejde, og vi mener og- 
så, at når vi nu er med til at finansiere Mæg- 
lings- og Voldgiftsdomstolen, er det kun et lille 
bidrag, men bestemt et bidrag i den rigtige ret- 
ning. 

Annette Just (FP): 
Som tidligere talere har sagt, er det selvføl- 

gelig et skridt i den rigtige retning, og det ser 
Fremskridtspartiet meget positivt på. Vi håber 
også, at CSCE vil få en større betydning og 
kan få klarlagt sine opgaver i forhold til Euro- 
parådet, altså hvem der skal tage sig af hvad. 
Det føler jeg er meget vigtigt, og derfor håber 
jeg, at CSCE vil få rigtig god fremgang, og at vi 
kan få mere glæde af det. 

Peter Duetoft (CD): 
Jeg skal blot meddele, at CD kan støtte for- 

slaget. 

Ole M. Nielsen (KRF): 
Og jeg skal blot meddele, at Kristeligt Fol- 

keparti kan tilslutte sig forslaget. 

Udenrigsministeren (Niels Helveg Petersen): 
Jeg vil gerne takke ordførerne for den klare 

tilslutning til ratifikationen. Regeringen læg- 
ger vægt på, at Danmark gennemfører ratifika- 
tionen før CSCE-gennemgangskonferencen til 
efteråret, for det er dog vores bidrag til, at kon- 
ventionen kan træde i kraft i praksis. 

Jeg har noteret mig fru Ritt Bjerregaards 
synspunkter vedrørende artikel 13 og ser i øv- 
rigt frem til, at vi under udvalgsbehandlingen 
kan afklare alle de spørgsmål, der måtte være 
at stille i forbindelse med konventionen. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Afstemning 

Forslagets overgang til anden (sidste) be- 
handling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: 
Jeg foreslår, at forslaget til folketingsbeslut- 

ning henvises til Udenrigsudvalget. Hvis ingen 
gør indsigelse mod dette forslag, betragter jeg 
det som vedtaget. (Ophold). Det er vedtaget. 

Meddelelser fra formanden: 

Formanden: 
Jeg skal lade de to sidste sager på dagsorde- 

nen udgå for indeværende møde og fastsætte 
et nyt møde til i dag, tirsdag den 12. april 1994, 
kl. 16.45 med følgende dagsorden: 

(Se indledningen til næste møde). 

Der er foretaget ændringer i følgende ud- 
valg: 

Erhvervsudvalget (7/4 94): 
Udtræder: Svend Aage Jensby (V) 
Nyt medl.: Helge Sander (V) 

Miljø- og Planlægningsudvalget (8/4 94): 
Udtræder: Niels Højland (FP) 
Nyt medl.: Aage Brusgaard (FP) 
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[Formanden] 

Erhvervsudvalget (11/4 94): 
Udtræder: Bent Bundgaard (RV) 
Ny stedf.: Hans Larsen-Ledet (RV) 

Kirkeudvalget (11/4 94): 
Udtræder: Bent Bundgaard (RV) 
Nyt medl.: Hans Larsen-Ledet (RV) 

Landbrugs- og Fiskeriudvalget (11/4 94): 
Udtræder: Bent Bundgaard (RV) 
Nyt medl.: Hans Larsen-Ledet (RV) 

Retsudvalget (11/4 94): 
Udtræder: Bent Bundgaard (RV) 
Ny stedf.: Vibeke Grønbæk (RV) 

Trafikudvalget (11/4 94): 
Udtræder: Bent Bundgaard (RV) 
Ny stedf.: Hans Larsen-Ledet (RV) 

Udvalget til Valgs Prøvelse (11/4 94): 
Udtræder: Bent Bundgaard (RV) 
Nyt medl.: Hans Larsen-Ledet (RV) 

Udvalget vedrørende en Bæredygtig Landbrugs- 
udvikling (11/4 94): 
Udtræder: Bent Bundgaard (RV) 
Nyt medl.: Hans Larsen-Ledet (RV) 

Valutaudvalget (11/4 94): 
Udtræder: Bent Bundgaard (RV) 
Nyt medl.: Hans Larsen-Ledet (RV) 

Arbejdsmarkedsudvalget (11/4 94): 
Udtræder: Jørgen Estrup (RV) 
Nyt medl.: Inger Marie Bruun-Vierø (RV) 

Boligudvalget (11/4 94): 
Udtræder: Jørgen Estrup (RV) 
Nyt medl.: Inger Marie Bruun-Vierø (RV) 

Forsvarsudvalget (11/4 94): 
Udtræder: Jørgen Estrup (RV) 
Nyt medl.: Inger Marie Bruun-Vierø (RV) 

Det Politisk-Økonomiske Udvalg (11/4 94): 
Udtræder: Jørgen Estrup (RV) 
Nyt medl.: Inger Marie Bruun-Vierø (RV) 

Skatteudvalget (11/4 94): 
Udtræder: Jørgen Estrup (RV) 
Ny stedf.: Inger Marie Bruun-Vierø (RV) 

Udenrigsudvalget (11/4 94): 
Udtræder: Jørgen Estrup (RV) 
Nyt medl.: Inger Marie Bruun-Vierø (RV) 

Det Udenrigspolitiske Nævn (11/4 94): 
Udtræder: Jørgen Estrup (RV) 
Nyt medl.: Lone Dybkjær (RV) 
Udtræder: Lone Dybkjær (RV) 
Ny stedf.: Bilgrav-Nielsen (RV) 

Dansk Interparlamentarisk Gruppes bestyrelse 
(11/4 94): 
Udtræder: Jørgen Estrup (RV) 
Ny stedf.: Inger Marie Bruun-Vierø (RV) 

North Atlantic Assembly (11/4 94): 
Udtræder: Jørgen Estrup (RV) 
Nyt medl.: Inger Marie Bruun-Vierø (RV) 

Mødet hævet kl. 16.40 


